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‘Vorige besturen hebben 
Herentals onderhouden, 
maar niet voorbereid 
op de toekomst. Wij 
brengen visie’
Pascal Van Nueten

NIEUW-VLAAMSE ALLIANTIE
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K O R T G E K N I P T

Tegen alle trends, peilingen en verwachtingen in kroonde de kiezer ons 
opnieuw tot de grootste partij van het land. 

Als partijvoorzitter wens ik u vooreerst te bedanken. Want u, onze 
militant, ligt aan de basis van dit onverhoopte electorale succes. U deed 
elke markt en elke dorpsstraat aan. U was opnieuw massaal aanwezig op 
onze evenementen. U verspreidde over heel Vlaanderen én Wallonië de 
N-VA-boodschap.

Die boodschap was niet altijd even evident om te brengen. Want wij 
hebben een heel eerlijk verhaal verteld. We vertelden eerlijk over onze 
prangende begrotingssituatie. We maakten eerlijke analyses over ons 
disfunctionele staatsmodel. En we legden eerlijk uit welke hervormingen 
en saneringen nodig zijn om het tij te keren. 

Politieke analisten verklaarden ons gek. Maar de wijsheid van het volk 
werd nog maar eens onderschat. De nuchtere Vlaming doorzag na vier 
jaar Vivaldi-beleid dat het opbod aan beloftes van andere partijen slechts 
een zwaktebod was. De Vlaming stemde voor een verantwoordelijk 
beleid dat onze grootste uitdagingen daadkrachtig durft aan te pakken.

Het is nu aan ons om de handschoen op te nemen. Om het Vlaamse 
beleidsniveau op een verantwoordelijke manier te blijven beheren en 
verbeteren. Om federaal orde op zaken te stellen en onze welvaart veilig 
te stellen. En om meer Vlaamse autonomie te bekomen. 

Een regering vormen is in dit land nooit eenvoudig. Verwacht de 
komende tijd dus geen wandeling door het park. Wel mag u erop 
vertrouwen dat wij als partijtop deze zomer keihard zullen doorwerken 
om maximaal te leveren wat de kiezer van ons verwacht. 

Op 13 oktober velt de kiezer zijn oordeel over de lokale besturen.  
Ook op dat niveau staat onze partij sterk. De N-VA staat garant voor 
financieel gezonde, veilige en bruisende steden en gemeenten waar 
Vlamingen zich thuis voelen. Dat willen we zo houden. We hebben  
de wind doen keren op 9 juni. Nu is het zaak om ook lokaal onze 
verankering stevig door te zetten. 

Ik wens u een fijne Vlaamse feestdag.

Bart De Wever
Algemeen voorzitter

‘DE VLAMING STEMDE 
VOOR EEN BELEID  
DAT ONZE GROOTSTE 
UITDAGINGEN DURFT  
AAN TE PAKKEN’



Evergem
In de aanloop naar de gemeenteraadsverkiezingen 
organiseert elke N-VA-afdeling een ledenvergade-
ring die de lokale N-VA-lijst goedkeurt. Zo ook 
N-VA Evergem, waar de lijst voor oktober 
enthousiast en unaniem goedgekeurd werd. 

Brussel
Op zondagnamiddag 9 juni kwam de 
partijtop samen op het partijsecretariaat in 
Brussel om de verkiezingsuitslagen te 
volgen en te analyseren. Tot 18 uur was het 
spannend afwachten, waarna de resultaten 
in sneltempo de overwinning van de N-VA 
bevestigden.

Genk
De 28-jarige Laura Olaerts uit Genk 
behaalde vanop de vierde plaats op de 
Kamerlijst liefst 16.864 voorkeurstem-
men. Samen met Zuhal Demir bedankte 
ze op de Genkse markt haar kiezers. 
Beiden kijken hoopvol uit naar 13 oktober 
om ook dan Genk geel te kleuren.

Schoten
Op 9 juni moest Schotens burgemeester 
Maarten De Veuster het in zijn gemeente 
opnemen tegen twee nationale kopstuk-
ken: Tom Van Grieken (VB) en Annelies 
Verlinden (cd&v). Maarten en zijn ploeg 

lieten zich geenszins imponeren. Ze 
hielden met verve stand: de N-VA is 
en blijft de grootste partij in 

Schoten. 

Brugge
Behalve gemeenteraadsverkiezingen zijn 
er in oktober ook provincieraads-
verkiezingen. Het arrondissementeel 
bestuur van Brugge-Torhout-Oostkust 
keurde de N-VA-lijst met kopvrouw 
Daphné Dumery goed. 

Pepingen
N-VA Pepingen organiseerde nog net voor de 
sperperiode een bevlaggingsactie en schonk 
een Leeuwenvlag aan inwoners die er eentje 
wilden. Met die actie versterken ze niet alleen 
onze Vlaamse identiteit maar ook het 
gemeenschapsgevoel in Pepingen.
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et verhaal van de N-VA is er een van 
steden en gemeenten die de strijd 
aangaan tegen het groeiende onbehagen 
in de samenleving. Niet iedereen voelt 
dat hij nog mee is. Mensen vinden dat 
hen dingen worden afgenomen. Ons 
antwoord op dat onbehagen is de 
gemeenschap. Gemeenschapsvorming is 
de kern van onze ideologie. 

Een warme en aangename thuis
N-VA-gemeentebesturen zorgen voor 

propere en veilige dorps- en stads kernen 
met groene en slimme mobiliteit. Ze 
geven zuurstof aan het rijke, Vlaamse 
verenigingsleven dat we terugvinden  
in onze sportclubs, in onze jeugd-
bewegingen en in onze culturele 
verenigingen. Ze zetten in op Vlaams 
burgerschap, waarbij we nieuwe 
Vlamingen integreren in ons verhaal  
en hun stad of gemeente niet alleen  
een woonplaats, maar ook een nieuwe 
thuis wordt.

Een veilige thuis
Het verhaal van de N-VA is een verhaal 
van steden en gemeenten waarvoor 
veiligheid een absolute kerntaak is. 
Onze gemeenten stellen paal en perk 
aan straffeloosheid en zetten alle 
instrumenten in die ze daarvoor tot  
hun beschikking hebben. Overlast-
problemen laten we niet etteren,  
maar pakken we krachtdadig aan.  
De uitwassen van het criminele circuit 
binnen de reguliere economie bestrij-
den we via bestuurlijke handhaving.

Sterke lokale besturen die de bevoegdheden 
hebben om voor hun burgers beleid te voeren: 
dat is de inzet van onze partij bij de lokale 
verkiezingen op 13 oktober. Het lokale bestuurs
niveau staat immers het dichtst bij de burger. 
Het is daar dat er nog echt beslissingen 
genomen worden om ervoor te zorgen dat 
mensen zich thuis voelen in de eigen buurt. 
Daarom trekt de NVA naar de provincie en 
gemeenteraadsverkiezingen met de slogan 
‘Thuis in (uw stad of gemeente)’.

H

HET LOKALE VERHAAL VAN DE N-VA: 
‘THUIS IN VLAANDEREN’

Goede huisvader
Het verhaal van de N-VA is ook een 
verhaal van bestuurders die hun 
gemeentefinanciën als een goede 
huisvader beheren. Die niet boven hun 
stand leven, maar de tering naar de 
nering zetten. Die welvaart creëren voor 
al hun inwoners. Vlaamse welvaart. 
Lokale bedrijven zijn de basis van die  
welvaart en moeten alle kansen krijgen. 
N-VA-gemeentebesturen geven ruimte 
aan ondernemen en maken van onze 
steden en gemeenten een welvarende 
thuis. Ze bestrijden armoede niet door 
geld uit te delen, maar door mensen aan 
een vorming of een job te helpen. 

Waar Vlamingen thuis zijn
Kortom: N-VA-gemeenten zijn 
gemeenten waar Vlamingen zich thuis 
voelen. Ze garanderen onze veiligheid, 
bieden hun burgers ankers en bescher-
men onze manier van leven. Ze creëren 
welvaart voor burgers, voor bedrijven, 
voor Vlaanderen. Dat is de kern van elk 
lokaal N-VA-programma. 

5LEO Magazine van de N-VA



‘N-VA IS EN BLIJFT EEN 
ECHTE AANBODPARTIJ’
Op 9 juni gaf de Vlaming de NVA opnieuw een zeer 
helder mandaat om zijn Vlaamse welvaart veilig te 
stellen. LEO vroeg aan nationaal partijsecretaris 
Louis Ide wat die verrassend sterke score betekent 
voor de gemeenteraadsverkiezingen in oktober.  
‘We moeten onze overwinning gebruiken om 
mensen te overtuigen om lid te worden.’

Algemeen secretaris Louis Ide

te overtuigen om lid te worden. Met 
nieuw bloed leggen we een stevige basis 
voor de toekomst. Trouwens: in oktober 
zal bijna tachtig procent van de  
Vlamingen op een zuivere N-VA-lijst 
kunnen stemmen. Dat is toch fantastisch.’

De Barricade staat ook opnieuw paraat 
voor de afdelingen richting 13 oktober.
‘Dankzij ons goede resultaat op 9 juni 
hebben we de middelen kunnen 
handhaven om kandidaten en  
afdelingen opnieuw op een kwaliteits-
volle manier te ondersteunen. Denk  
aan onze uitstekende studiedienst, aan 
de cel Lokaal Beleid en aan onze 

ouis, was jij even overdonderd als  
wij allemaal op 9 juni?
‘Jazeker. Ik vind deze overwinning zelfs 
nog mooier dan die van tien jaar 
geleden, want ze was onverwacht. De 
peilingen zaten niet mee, soms zelfs 
onder de twintig procent. Maar 
opnieuw is gebleken dat de N-VA een 
partij is die niet uiteenvalt wanneer ze 
onder druk staat. Integendeel: de falanx 
sluit net dan de rangen en plooit zich 
dubbel. Deze verkiezingsuitslag is het 
resultaat van een fantastische campagne 
met 486 fantastische kandidaten en van 
een partij die er al-tijd staat. Prachtig 
gewoon.’

Hoe verklaar je die onverwachte  
overwinning?
‘Wij zijn een partij die immens aan 
elkaar hangt. Onze mensen zijn solidair 
en loyaal naar elkaar toe. Onze 
kopstukken staan dicht bij de militan-
ten, maar ook bij de mensen in de 
dorpsstraat. Wij zijn de partij van  

het volk, tussen het volk. Die samen-
horigheid creëert iets dat het partij-
gevoel overstijgt en dat ik bijna zou  
omschrijven als een familiegevoel.’

Over familiegevoel gesproken: onze 
familiedag in Planckendael trok ook weer 
veel volk.
‘Dat is een constante in de 23-jarige 
geschiedenis van de N-VA: onze partij 
slaagt er altijd in om veel volk te 
mobiliseren. In Planckendael waren we 
met 6.000! Andere jaren in Plopsaland 
zijn we zelfs met 10.000 en moeten we 
mensen weigeren omdat de familiedag 
volzet is. Op ons nieuwjaarsfeest lokken 
we al jaren meer dan 5.000 feestvierders. 
Maar niet alleen om te feesten komt de 
N-VA’er buiten. Op ons meerdaags 
congres waren 3.000 partijleden 
aanwezig. Dat is ongezien, zowel 
nationaal als internationaal. Het duidt 
op één ding: de N-VA is een familie.’

Intussen zitten we al in een nieuwe  
campagne: op 13 oktober zijn er 
gemeente raadsverkiezingen. De falanx 
zal er opnieuw moeten staan.
‘We glijden inderdaad van de ene 
campagne in de andere. Dit is hét 
moment om een tandje bij te steken om 
extra leden te werven. Wist je trouwens 
dat we er sinds 9 juni al bijna duizend 
nieuwe leden bij kregen? We moeten 
onze overwinning gebruiken om mensen 

FEDERAAL
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Bert Maertens 

In 2023 werd 1.325 ton zwerfvuil 
opgehaald uit onze waterlopen.  
Dat is twintig procent meer dan het jaar 
voordien. ‘De toename van zwerfvuil in 
onze kanalen en rivieren is nefast voor 
onze natuur en ons leefmilieu.  
Zwerfvuil kan ook schade toebrengen 
aan boten en sluizen’, zegt Vlaams 
Parlementslid Bert Maertens. 

Het goede nieuws is dat de hoeveelheid 
opgehaald afval op land en aan de oevers 
van de waterlopen daalt. ‘Maar het 
volume aan zwerfvuil dat op het water 
drijft, gaat helaas in stijgende lijn.  

Het is bovendien beduidend moeilijker 
om op te ruimen’, zegt Bert. 

Nieuwe technologieën
‘Om onze waterwegen proper te houden, 
moeten we naast sensibilisering inzetten 
op nieuwe technologieën en toepassin-
gen. Zo denk ik aan plasticvangers die 
ook erg kleine stukjes plastic kunnen 
opvangen, slimme camera’s en autonome 
vaartuigen. Daarmee lopen overigens al 
experimenten. We moeten onze Vlaamse 
onderzoekers blijven uitdagen om 
oplossingen te zoeken en proefprojecten 
op het water alle kansen geven.’

MEER ZWERFVUIL OPGEHAALD 
UIT VLAAMSE WATERLOPEN

Het meest recente jaarverslag van de 
vicegouverneur van Brussel toont nog 
maar eens aan dat er een structureel 
probleem is met onwettige benoemin
gen bij de Brusselse gemeenten. Maar 
liefst 2.315 van de 3.758 benoemingen 
moesten geschorst worden omdat de 
persoon in kwestie niet beide land s
talen spreekt. ‘De situatie op het terrein 
is dramatisch’, zeggen Cieltje Van 
Achter en Karl Vanlouwe.

‘De meeste gemeenten lappen al jaren de 
taalwetgeving aan hun laars’, zegt Cieltje. 
‘We hebben de voorbije jaren de cijfers 
zien verslechteren en nergens gingen 
alarmbellen af. De Brusselse regering heeft 
de voorbije jaren geen aandacht besteed 

aan de benoemingen die in strijd zijn met 
de taalwetgeving. De Brusselaars begrijpen 
dat tweetaligheid belangrijk is, maar de 
gemeentelijke diensten en de Brusselse 
regering liggen duidelijk niet wakker van 
een tweetalige dienstverlening.’

De meertaligheidsagenda van de Brusselse 
regering heeft meer dan ooit negatieve 
effecten op het respect voor de tweetalig-
heid. ‘We zien dat in alle aspecten van de 
dienstverlening in Brussel’, zegt Karl. ‘Meer 
dan ooit tevoren worden Nederlands-
taligen in hun eigen hoofdstad benadeeld.’ 
Voor de N-VA is een correcte naleving van 
de taalwetgeving een breekpunt. ‘Er moet 
een omslag komen in de aanpak van 
tweetaligheid door de Brusselse regering.’

TWEETALIGHEID BRUSSEL 
GAAT ACHTERUIT

VLAAMS

VLAAMS

Karl VanlouweCieltje Van Achter

communicatiedienst, die dankzij 
jarenlange ervaring feilloos aanvoelen 
wat militanten en kandidaten nodig 
hebben.’

De slogan van onze lokale campagne is 
‘Thuis in’. Wat verstaan we daaronder?
‘Die slogan symboliseert het warme 
Vlaanderen waar de N-VA voor staat. 
Wij zijn en blijven een echte aanbod-
partij: de N-VA nodigt elke Vlaming uit 
om mee te schrijven aan het verhaal van 
Vlaanderen. Dat aanbod doen wij ook 
aan nieuwkomers. Wat je achtergrond 
is, maakt niet uit. De N-VA is er voor 
élke Vlaming.’ 

BRUSSEL
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laams hield de N-VA goed stand  
(23,9 procent)
Als enige partij krijgt de N-VA het 
vertrouwen van meer dan een miljoen 
kiezers voor het Vlaams Parlement 
(1.045.950 kiezers). Alle coalitiepartners 
van de Vlaamse regering-Jambon 
verliezen weliswaar, maar de N-VA 
houdt met 23,9 procent het best stand 
en verliest het minst in procentpunten 
(-0,9 procent). Open Vld verliest het 
zwaarst (-4,8 procent), de tweede 
grootste verliezer voor de Vlaamse 
Parlementsverkiezingen is oppositie-
partij Groen (-2,8 procent) en pas 
daarna cd&v (-2,4 procent).

Voor de Kamer zelfs groei  
(25,8 procent)
Ook voor de Kamer van Volksvertegen-
woordigers overtuigt de N-VA als enige 
partij meer dan een miljoen kiezers, 
met 1.167.061 stemmen. Binnen het 
Vlaams Gewest behalen de N-VA- 
Kamerlijsten 25,8 procent van de 
stemmen. Dat is een bescheiden winst 
van 0,2 procent. Open Vld, de partij van 
premier De Croo, startte aan de federale 
Vivaldi-regering als de zevende partij en 
is inmiddels nog maar de negende partij 
in dit koninkrijk. Op rijksniveau zijn 

Op zondagavond 9 juni was de NVA dé grote 
verrassing van de verkiezingen in Vlaanderen. 
Ondanks opiniepeilingen die de Vlaams 
nationalistische partij de jongste jaren altijd op 
verlies zetten en meermaals op minder dan 
twintig procent inschatten, hield de NVA zeer 
goed stand. Meer zelfs: voor de Kamer van 
Volksvertegenwoordigers groeide ze in stemmen 
én procentueel.

V

MET MEER DAN 1 MILJOEN STEMMEN 
BLIJFT N-VA DE GROOTSTE VOLKSPARTIJ 
VAN VLAANDEREN

extreemrechts (Vlaams Belang) de 
tweede en de communisten (PVDA-
PTB) de vierde partij van België.

Creatieve belgicisten die over ‘politieke 
families’ beginnen en hun partijen 
opportunistisch optellen in functie van 
de verdeling van mandaten zijn eraan 
voor de moeite. In percentages op 
rijksniveau behalen cd&v en Les 
Engagés samen 14,8 procent, MR en 
Open Vld 15,7 procent en Vooruit en de 
PS samen 16,2 procent. Maar met 
16,7 procent van de stemmen op 
rijksniveau is de N-VA de grootste partij 
én op zichzelf groter dan de zo  genaamde 
christendemocratische, liberale en 
socialistische ‘families’. Overigens zijn 
die politieke families grotendeels een 
fabeltje: in tegenstelling tot cd&v namen 
Les Engagés niet deel aan de federale 
Vivaldi-regering. En in het Europees 
Parlement treden ze toe tot de liberale 
Renew-groep, terwijl cd&v bij de 
Europese Volkspartij (EVP) blijft.

Pech bij de zetelverdeling
Hoe verrassend goed de N-VA 
standhoudt qua stemmenaantal en 
percentages, zo teleurstellend is de 
impact van de kiezersstromen op de 
zetelverdeling via het systeem-D’Hondt. 
Het zetelverlies is niet in verhouding 
met het heel beperkte stemmenverlies. 
Zo verliest de N-VA slechts 0,9 procent 
voor het Vlaams Parlement maar moet 
ze wel vier zetels inleveren. Met een  
veel zwaarder verlies in stemmen 
(-2,4 procent) verliest cd&v slechts drie 
zetels. Of nog: met 22,7 procent van de 
stemmen behaalt het VB 31 en dus 
evenveel Vlaams Parlementszetels als de 
N-VA met 23,9 procent.

Een nog straffer verhaal voor de Kamer 
van Volksvertegenwoordigers: hoewel 
de N-VA daar 0,2 procentpunt 
vooruitgaat, verliest het toch een 
Kamerzetel. Brute pech!

In alle provincies houdt de N-VA stand 
Gezien de demotiverende peilingen en 
de moedeloos makende commentaren 
van opiniemakers is de score van de 
N-VA bijzonder verrassend. Zeker 
omdat alle N-VA-kandidaten lijsten  
in alle provincies meer dan 20 procent 
behalen, terwijl het VB in Vlaams- 
Brabant rond de 17 procent blijft steken. 
Absolute uitschieter is het resultaat voor 
de Antwerpse Kamerlijst getrokken 
door Bart De Wever, die boven de 
symbolische drempel van 30 procent 
komt. Geen enkele andere partij boekt 
zo’n resultaat.

En nog opmerkelijk: de N-VA-lijsten 
voor de Kamer en het Vlaams  
Parlement in West-Vlaanderen, 
Oost-Vlaanderen én Limburg gaan 
procentueel vooruit (0,2 tot 2,2 procent). 
Dat valt op omdat tegenstanders op 
basis van de moeilijke totstandkoming 
van het stikstofdecreet en de beslissingen 
inzake Ventilus voorspelden dat de kiezers 
de N-VA net in West-Vlaanderen en 

Jammer genoeg is 
het zetelverlies niet 
in verhouding met 
het heel beperkte 
stemmenverlies.
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Limburg zouden afstraffen. Dat klopt 
niet. Het is cd&v die in West-Vlaanderen 
haar zwaarste verlies registreert: 
-5,4 procent voor het Vlaams Parlement 
- ondanks de goede persoonlijke score 
van Hilde Crevits - ten voordele van 
Vlaams Belang, dat daar 5,3 procent 
groeit.

Traditionele partijen kalven verder af
Amper een kwarteeuw geleden waren 
de traditionele partijen samen nog goed 
voor bijna twee derde van de zetels in 
het Vlaams Parlement. Vandaag landen 
Open Vld, cd&v en Vooruit samen op 
43 van de 124 zetels, iets meer dan een 
derde. Nooit hadden ze er minder. 
Cd&v en Open Vld behalen de slechtste 
verkiezingsresultaten in hun partij-
geschiedenis. Zonder de kentering bij 
Vooruit – dat met 13 procent voor de 
Kamer en 13,8 procent voor het Vlaams 
Parlement nog altijd op een historisch 
laag niveau zit in de socialistische 
partijgeschiedenis – zou het totale 
verlies voor de traditionele partijen zelfs 
nog groter zijn. Waren cd&v en Open 
Vld bij het begin van deze eeuw samen 
nog goed voor 58 zetels, blijven er 
vandaag nog maar 25 over.

Dat valt ook af te lezen op de kaarten 
met verkiezingsresultaten ingekleurd 
per gemeente (zie hiernaast). Op enkele 
verkiezingen is de cd&v als traditioneel 
grootste partij volledig van de Vlaamse 
kaart geveegd. Bij vorige verkiezingen 
was cd&v nog in bijna de hele provincie 
West-Vlaanderen de grootste, vandaag 
is dat voor het Vlaams Parlement nog 
maar in tien gemeenten het geval en voor 
de Kamer in amper één. Ook de blauwe 
gemeenten waar de Open Vld in 2019 
nog de grootste was – vooral in 
Oost-Vlaanderen – zijn gedecimeerd. 

Die systematische neergang wordt 
visueel het duidelijkst op de drie 
onderste kaartjes hiernaast, waarop de 
Kamerresultaten van 2014, 2019 en 
2024 per gemeente zijn geplot. De drie 
traditionele partijen samen blijken in 

Grootste partij
VLAAMS PARLEMENT

2019

2024

2019

2024

Grootste partij
KAMER

Vooruit + cd&v + Open Vld < 50%

SLAGVELD
VAN DE TRADO’S

CD&V
GROEN
N-VA
OPEN VLD
VOORUIT
VLAAMS BELANG

CD&V
GROEN
N-VA
OPEN VLD
VOORUIT
VLAAMS BELANG

2014

2019

2024

20% 50%

B R E E D B E E L D

9LEO Magazine van de N-VA



Op enkele verkiezingen is 
de cd&v als traditioneel 
grootste partij volledig van 
de Vlaamse kaart geveegd.

als absolute topper Bart De Wever  
(met 253.140 voorkeurstemmen goed 
voor 21,2 procent in de provincie 
Antwerpen). 

Daarenboven heeft de N-VA ook  
heel sterke kandidaten op plaats twee. 
In de top tien van kandidaten op de 
tweede plaats met de hoogste  
penetratiegraad staan maar liefst zeven 
N-VA-kandidaten, met op kop Frieda 
Gijbels (met 20.505 voorkeurstemmen 
goed voor 3,5 procent in Limburg) en 
Annick De Ridder (met 40.936 
voorkeurstemmen eveneens 3,5  
procent in de provincie Antwerpen).

Tot slot is de helft van de top tien van 
lijstduwers met de hoogste electorale 
penetratiegraad van de N-VA: het 
Limburgse duo Jan Peumans en Frieda 
Brepoels als tweede en derde, en op vijf 
en zes het koppel Els van Doesburg en 
Peter De Roover, die hun kans op een 
parlementszitje van helemaal onderaan 
de lijst waagden. En op plaats zeven 
vinden we Mark Demesmaeker, die in 
Vlaams-Brabant de lijst voor het 
Vlaams Parlement duwde. 

2014 nog in de meeste gemeenten een 
meerderheid van de kiezers achter zich  
te krijgen, behalve in de provincie 
Antwerpen en delen van Oost-Vlaande-
ren. In 2019 zijn er nog maar enkele 
gemeenten in West-Vlaanderen, 
Oost-Vlaanderen en Limburg waar  
ze samen een meerderheid halen.  
En in 2024 is dat gereduceerd tot één 
Oost-Vlaamse gemeente: De Pinte,  
de woonplaats van cd&v-vicepremier 
Van Peteghem. 

Sterke individuele prestaties
De analyse wijst ook op de sterke 
persoonlijke scores van N-VA- 
kandidaten. Zeker als men de electorale 
penetratiegraad bekijkt (het percentage 
voorkeurstemmen over alle partijlijsten 
in die kieskring heen, red.). Maar liefst 
vier N-VA’ers staan in de top tien van  
de lijsttrekkers. Dat zijn in oplopende 
volgorde Jan Jambon (met 97.780 
voorkeurstemmen goed voor 8,3 
procent in Antwerpen), Theo Francken 
(met 73.400 voorkeurstemmen 
10,2 procent in Vlaams-Brabant),  
Zuhal Demir (met 65.793 voorkeur-
stemmen 11,5 procent in Limburg) en 

10
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Dankzij het mooie verkiezingsresultaat  
van 9 juni stuurt de NVA alweer stevige 
delegaties naar de verschillende parlementen. 
Daar zitten ook een heleboel nieuwe gezichten 
bij, die we graag aan u voorstellen.

Kamer van  
Volksvertegenwoordigers

Dorien Cuylaerts
In 2013 werd Dorien Cuylaerts (43) 
burgemeester van Rijkevorsel, meteen 

de jongste N-VA-burgemeester ooit� 
Daarvoor was ze al gemeenteraadslid en 

schepen in de Kempense gemeente� Tot aan 
haar burgemeesterschap was ze lerares 
lichamelijke opvoeding� 

Mireille Colson
Mireille Colson (46) begon haar 
politieke loopbaan als gemeente-

raadslid in Herselt en werd in 2019 
schepen� In 2022 werd ze gedeputeerde 

in het Antwerpse provinciebestuur, bevoegd 
voor Toerisme, Vrije tijd, Personeel, ICT en 
Communicatie� Ze klimt nu naar een hoger 
politiek echelon als Kamerlid� 

Lotte Peeters
Het worden drukke tijden voor Lotte 
Peeters (30)� Vorig jaar beviel ze van 
een tweeling, binnen enkele maanden 

strijdt ze voor het burgemeesterschap 
van Hamme en de komende vijf jaar wordt ze 
Kamerlid voor de N-VA� 

Eva Demesmaeker
Met haar 28 jaar wordt Eva 
Demesmaeker uit Halle een van de 

jongste Kamerleden� De sportleerkracht 
behaalde haar zetel vanop een zevende 

plaats en werd zo de verrassing van de 
campagne� 

Charlotte Verkeyn
Charlotte Verkeyn (35) is sinds 
2019 schepen van Ondernemen in 
Oostende� De advocate was daarvoor al 

gemeenter aadslid in de kuststad� Justitie 
is een stokpaardje van Charlotte� Ze is van 
plan het zeetje mee te nemen naar Brussel�
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Nieuwe N-VA-gezichten  
in de parlementen

Vlaams Parlement

Andy Pieters 
Andy Pieters (35) neemt als eerste 
opvolger de plaats in van Jan Peumans, 
die verkozen geraakte maar zijn mandaat 
niet opneemt� Andy was jarenlang de 
woordvoerder en kabinetschef van Zuhal 
Demir� Het mag niet verbazen dat hij 100 
procent Limburger is�

Ine Tombeur
De 47-jarige Ine Tombeur was al van 
de partij bij de oprichting van de N-VA� 

Letterlijk, want ze stond naast Geert 
Bourgeois bij de onthulling van het logo� Ze 

werkte lang achter de schermen en werd in 
2019 schepen van Mensen in haar thuisstad 
Tienen� 

Eva Ryde
Eva Ryde (40) zit al 18 jaar in de 
gemeenteraad van Ieper, de laatste 
12 jaar als schepen� Ze is sterk verankerd 

in het verenigingsleven van de Kattenstad� 
Haar sociale inzet en gedrevenheid zal ze goed 
kunnen gebruiken in het Vlaams Parlement� 

Gijs Degrande
Gijs Degrande (43) werkt al sinds 2007 
als fractiemedewerker voor de N-VA� 
Zijn politieke sporen verdiende hij in 

thuisstad Beernem, waar hij de lokale 
N-VA oprichtte� In de vorige legislatuur was hij 
er eerste schepen� Hij trekt nu als allereerste 
Beernemnaar naar het Vlaams Parlement�

Griet Vanryckegem
Griet Vanryckegem (50) is geboren en 
getogen in het West-Vlaamse Menen, 
waar ze sinds 2012 schepen is van 

onder meer Cultuur� Ze geeft al 20 jaar 
geschiedenisles in haar thuisstad� Ze was ook al 
lid van het nationale partijbestuur�  

Els van Doesburg
Els van Doesburg (35) is sinds 
2021 schepen in Antwerpen en 

voorzitter van het Ziekenhuisnetwerk 
Antwerpen, het Zorgbedrijf Antwerpen en de 

Woonhaven� Ze geraakte verkozen vanop de 
lijstduwersplaats in de provincie Antwerpen� 

Koen Dillen
Koen Dillen (61) uit Mol is sinds 2013 
provincieraadslid� Hij was in de vorige 
legislatuur ook gemeenteraadslid� 

Koen is huisarts in Mol en is als arts 
verbonden aan De Schakel, een zorg-
voorziening voor gehandicapten�  

Sanne Van Looy
Sanne Van Looy (33) is sinds 2022 
burgemeester van Malle� Begin dit 
jaar beviel ze van haar eerste kindje� 

Ze wordt nu de derde nieuwe verkozene 
in de provincie Antwerpen voor het Vlaams 
Parlement�

Inge Brocken
Inge Brocken (45) zal in het Vlaams 
Parlement zetelen als opvolger van 
lijstduwer Lieven Dehandschutter, 

die zijn mandaat niet opneemt� Inge is 
gemeenteraadslid in Beveren en onderneem-
ster in hart en nieren, wat zich vertaalt in een 
engagement bij Unizo�

Tom Seurs
Tom Seurs (46) is sinds 2019 
burgemeester van het Limburgse As 
voor de lokale lijst Voluit� Daarvoor was 

hij er ook gemeenteraadslid� Tom werd 
door Zuhal Demir opgepikt als running mate 
voor de Limburgse lijst en wordt zo een nieuw 
Limburgs gezicht in het Vlaams Parlement� 



Beluister alle interviews 
van Studio Vlaanderen

P O D C A S T

STUDIO VLAANDEREN

‘HET AUSTRALISCHE 
MODEL IS GEEN 
KNAPPE BLONDINE 
UIT SYDNEY’
Theo Francken in aflevering 56

‘BEGROTING GAAT 
OVER ÚW CENTEN’
Sander Loones in aflevering 57

‘Flor Van Noppen (voormalig 
Kamerlid, overleden in 2014, red.) 
voorspelde altijd dat we boven 
verwachting zouden scoren.  
En hij zat er altijd boenk op.  
Die hadden we er nu bij moeten 
hebben. Dat was een schone 
mens.’

Jan Jambon in aflevering 58

In de weken voor de verkiezingen 
doopten we Studio Vlaanderen om  

tot Studio Welvaart. Gastheer Joost 
Houtman legde daarin telkens twee 

lijsttrekkers het vuur aan de schenen. 
U leest op deze bladzijde de  

sprekendste citaten. 

‘Theo Francken staat bekend om zijn 
sterke oppositiewerk. Maar hij is ook 
een bruggenbouwer. Als burgemeester 
van Lubbeek, bijvoorbeeld. Dat is een 
onderbelichte kant van Theo.’

Ben Weyts in aflevering 56

‘Als iemand mij in 1994 had 
verteld dat het volstrekt 
zinloos is om als onbekende 
kandidaat 4.000 affiches te 
gaan plakken, dan had mij dat 
heel veel moeite, geld en 
ellende bespaard.’

Bart De Wever in aflevering 58

‘We zijn een bedrijf gaan 
bezoeken dat menselijk weefsel 
3D-print. Een verdieping lager 
was er een ander onderzoeks-
centrum met metalen voorwer-
pen aan de slag. In Vlaanderen 
doen we zoveel innovatieve 
zaken. We zijn daar te weinig 
trots op.’

Matthias Diependaele in aflevering 55

‘De tweede grootste sociale-
huisvestingsmaatschappij van 
Vlaanderen, die van Gent, 
weigert om mee te doen aan  
het buitenlands eigendommen-
onderzoek van Matthias 
Diependaele. Zo ondergraaf je 
het draagvlak voor solidariteit.’

Anneleen Van Bossuyt in aflevering 55
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Hij is al dertig jaar lang de uitbater van een 
succesvolle brasserie. Zes jaar geleden maakte 
hij zijn politieke debuut en werd hij meteen 
schepen. In oktober is hij lijsttrekker, met de 
ambitie om de grootste van Herentals te zijn.  
Als hij wint, wil hij niet alleen op de foto staan. 
‘Politiek is een teamsport, winnen lukt alleen als 
je omringd bent door een sterke ploeg.’ LEO 
sprak met Pascal Van Nueten.

k voel me geen politicus. Ik wil gewoon 
Pascal zijn, een man van de straat, een 
volkse jongen, altijd aanspreekbaar.  
Ik wil luisteren naar de mensen en zo 
goed mogelijk hun belangen behartigen 
in de samenleving. Daarmee is alles 

gezegd.’ Einde interview, LEO weer naar huis. 
Alhoewel.

Pascal Van Nueten is een bijzondere man. Hij 
ontvangt ons in Wolfstee, de mooie brasserie met 
minigolfterrein waarvan hij al dertig jaar de uitbater 
is. ‘En al dertig jaar een succesvolle zaak, waar zo’n 
zestig mensen werken. Ik vind dat hier een heel 
ontspannen sfeer hangt. Dat is de reden waarom de 
mensen hier graag komen.’ 

LEO vraagt zich onwillekeurig af waarom een 
succesvolle man als Pascal zich in de slangenkuil van 
de politiek gooit. Hij heeft een antwoord op die vraag, 
maar dat is voor aan het einde van ons gesprek.  
Eerst het begin. Het politieke verhaal van Pascal  
Van Nueten begint in 2018, wanneer voormalig 
parlementslid Yoleen Van Camp hem vraagt om op 
de lijst voor de gemeenteraadsverkiezingen te staan. 
‘Ik had altijd al een voorliefde voor de N-VA, omdat 
het DNA van de N-VA aansluit bij waar ik als 
persoon voor sta. Ik wist dat ik geen prominente 
plaats kon opeisen, maar vond het wel belangrijk dat 
ik serieus in beeld gebracht werd. In samenspraak 
werd ik uitgespeeld als lijstduwer, en met succes.’

De N-VA werd met negen verkozenen de grootste 
partij van Herentals. Pascal behaalde als lijstduwer 
1.342 voorkeurstemmen en werd derde schepen, 
met best zware bevoegdheden. ‘Ruimtelijke 

I

‘Wij brengen visie 
in het bestuur’

VAN PASCAL VAN NUETEN
HET
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HET HERENTALS VAN PASCAL VAN NUETEN

‘Ik wil mijn kinderen 
tonen dat je door inzet 
en toewijding iets kan 
bereiken’

ordening, Openbare werken, Milieu en Kerkhoven. 
Voor mij was dat allemaal nieuw, ik kende niets van 
aanbestedingen, masterplannen en al die andere 
dingen die daarbij komen kijken.’ 

De uitdagingen in Herentals zijn groot en divers. 
‘Herentals was jarenlang een slapende stad. De 
voorgaande besturen hebben de stad onderhouden, 
maar ze hebben haar niet voorbereid op de toekomst. 
Daarvoor heb je een visie nodig. Met de N-VA brengen 
we die visie in het bestuur.’

Domme vragen
Het begin is zwaar voor nieuwe schepen Pascal.  
Maar hij pakt het slim aan. Om te beginnen door zich 
niet te schamen voor zijn onwetendheid. ‘Ik heb veel 
domme vragen gesteld. Je had er niet bij willen zijn. 
Soms begreep ik pas iets nadat het drie keer uitgelegd 
werd. Dat was lastig, maar het was nodig. Als je geen 
kritische vragen durft te stellen en doet alsof je alles 
begrijpt, dan komt het niet goed.’

Maar de beste move die Pascal doet, is kiezen voor de 
administratie. ‘Toen ik pas schepen werd, had ik de 
keuze: sluit ik me aan bij het bestuur of bij de adminis-
tratie? Ik koos voor de administratie, omdat ik het 
belangrijk vond om eerst daar een mooi netwerk op te 
bouwen en vertrouwen te winnen. Ik ben naar de 
administratie gestapt en heb gezegd: ‘Jullie kunnen op 
mij vertrouwen. Wij gaan samen de klus klaren in de 
komende zes jaar. Wij gaan samen de overwinningen 
vieren en samen de nederlagen verwerken’.  

Die bruggen heb ik proberen te bouwen en ik ben 
ervan overtuigd dat dat mij sterker gemaakt heeft in de 
uitvoering van mijn schepenmandaat.’

Het is Pascal Van Nueten ten voeten uit: niet te beroerd 
om vragen te stellen in combinatie met de gave om 
zich goed te omringen. Het is een aanpak die werkt en 
die hij bewust aanhoudt. ‘Winnen doe je samen. 
Politiek is een teamsport. Ik had het over 
het belang van een goede verstandhou-
ding met de administratie om dingen 
gedaan te krijgen. Maar hetzelfde geldt 
voor het afdelingsbestuur van N-VA 
Herentals. Dat gaat om de mensen die 
huis-aan-huisbladen bussen, borden 
plaatsen in verkiezingstijd en zonder wie 
al het andere niet mogelijk is. Ook daar 
moet de juiste vibe hangen. Ze moeten 
het gevoel hebben dat ze gewaardeerd 
worden voor hun inzet.’ 

Stijlbreuk met het verleden
Na het vertrek van Yoleen Van Camp ‘promoveert’ 
Pascal in 2021 van derde naar eerste schepen. De N-VA 
drukt dan al haar stempel op Herentals, met Pascal als 
kopman. ‘Voor mij zijn twee zaken belangrijk: 
stedelijke ontwikkeling en sociaal welzijn. Over dat 
laatste kan ik kort zijn: als samenleving moet je zorgen 
voor wie dat nodig heeft. Anders worden zij jouw 
probleem. Daarom investeren we in die mensen. Wij 
willen echter niet zomaar blind geld uitgeven. Voor wat 
hoort wat. Daarop willen we nog meer gaan inzetten.’

• geboren in Herentals in 1971
• uitbater Brasserie Wolfstee
• schepen sinds 2018
• lijsttrekker op 13 oktober
• papa van Astrid en Fleur
• lievelingsplek in Herentals: Begijnhof 

T H U I S
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Er is in Herentals hard gewerkt 
aan een moderne, levendige stad� 
‘Veel steden en gemeenten leggen 
de lat op de grond, maar voor ons 
is dat geen optie�’

Ook op het vlak van stedelijke ontwikkeling zorgt de 
N-VA voor een stijlbreuk met het verleden. ‘Je moet 
een plan hebben voor hoe je je stad laat ontwikkelen. 
Hoeveel huizen gaan we nog bouwen? Waar gaan we 
bouwen? Wij hebben dat in kaart gebracht, dat was er 
vroeger niet. We hebben nu een perfect beleidsplan, 
dat bovendien realistisch is. Zonder geld gaat er niets. 
Bij de N-VA leggen we de lat hoog. Veel gemeenten en 
steden leggen de lat op de grond, maar voor ons is dat 
geen optie. Wij zijn sterke bestuurders, die moeilijke en 
moedige beslissingen durven te nemen, die tussen de 
mensen durven te staan en met hen in gesprek gaan.’

Dat in gesprek gaan met de mensen mag je in het geval 
van Pascal letterlijk nemen. ‘Ik vind dat mijn plicht als 
schepen. Op sociale media lees je wel eens een inwoner 
die zegt: ‘De stad heeft haar werk weer niet goed gedaan’. 
Als ik dat zie, informeer ik onmiddellijk intern wat er 

precies aan de hand is. Daarna geef ik zo snel mogelijk 
antwoord. Je moet als schepen niet op alles reageren, 
maar wanneer een vraag binnen mijn bevoegdheden 
valt, dan vind ik het mijn plicht om te antwoorden. Je 
mag de discussie niet uit de weg gaan.’

Inzet en toewijding
Voor Pascal zit daar het verschil met de andere partijen 
in Herentals. ‘In Herentals is de N-VA dé volkspartij bij 
uitstek. Je moet tussen de mensen staan, ermee praten en 
vooral luisteren. Ik heb dat al vaak gezegd: zwijg en 
luister naar wat de mensen zeggen. Tegelijk moet je niks 
beloven dat je niet kan waarmaken. Dat is typisch de 
N-VA: wat wij zeggen, doen wij ook.’  

Op 13 oktober is Pascal Van Nueten lijsttrekker voor de 
gemeenteraadsverkiezingen in Herentals. De ambitie is 
duidelijk: ‘Wij willen de verkiezingen winnen. Wij willen 
de grootste partij blijven. De N-VA-ploeg is uit op winst.’

En dan, tot slot, die vraag: waarom raapt iemand met 
een bloeiende zaak de politieke handschoen op? In zijn 
antwoord verwijst Pascal naar zijn dochters en naar 
zijn diploma. ‘Ik heb twee dochters van 23 en 25. Zij 
hebben goed gestudeerd. Ik niet. Ik heb geen diploma 
hoger onderwijs en dat vind ik jammer, het maakt alles 
dubbel zo moeilijk. Maar ik wil mijn kinderen laten 
inzien dat je door inzet en toewijding iets kunt 
bereiken in het leven. En ja, als ik dan toch een 
inspirator mag zijn voor een aantal mensen in de 
samenleving die het misschien ook moeilijk hadden 
met studeren, dan is dat mooi meegenomen.’ 
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Tim Lengerer is gemeenteraadsvoorzitter 
voor de NVA in de VlaamsBrabantse 
gemeente Asse. In het dagelijkse  
leven is hij leraar en fitnesscoach.  
Op 24 augustus neemt hij deel aan de 
finale van Mister Gay Belgium.

‘Ik ben net 35 geworden en pas vorig jaar uit 
de kast gekomen’, zegt Tim� ‘Ik heb daarbij veel 
te maken gekregen met sociale druk� Nochtans 
zouden we jonge holebi’s de kans moeten geven 
om zichzelf te zijn�’ 

Met zijn deelname aan Mister Gay wil Tim op 
het podium en daarbuiten een voorbeeld zijn van 
authenticiteit en leven zonder angst� ‘Zo wil ik 
meewerken aan een wereld waarin het nooit te 
laat is om jezelf te zijn en waar holebi-zijn geen 
issue meer is�’ 

De finale van Mister Gay vindt plaats  
op 24 augustus in Antwerpen�  
Stemmen kan via  
www�mrgaybelgium�be� 

TIM LENGERER 
kandidaat Mister Gay

 ✔  Je lui bent
 ✔  Je geen manieren hebt
 ✔  Je mama het wel opruimt
 ✔  Alle bovenstaande 

‘Er zijn écht geen excuusjes voor 
een vetzakkenmentaliteit’, zegt 
Antwerps schepen voor Stads- en 
buurtonderhoud Els van 
Doesburg. ‘Dat is de boodschap 
van deze nieuwe campagne die je 
overal in ons Antwerpse 
straatbeeld tegenkomt.’ 

Je laat vuil 
achter omdat... 

Campagne voeren is …
Campagne voeren is ook en vooral buiten komen. Zo tekenden mandatarissen 
uit Vlaams-Brabant present op het tweejaarlijkse evenement Tour de Geuze in de 
Zennevallei en het Pajottenland. 

Vanuit de provincie Vlaams-Brabant probeert de N-VA al jaren lokale streek-
producten in de kijker te zetten, onder andere met initiatieven voor de (h)erkenning 
van een eeuwenoud streekproduct uit de streek: Lambiek en Geuze.

D O R P S S T R A AT
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Werviks gemeenteraadslid Sanne Vantomme baat  
De Fruithalle in Wervik uit. Daar verkoopt hij onder meer 
dagverse soepen. In de week voor de verkiezingen 
noemde hij zijn dagsoepen naar verschillende kop
stukken uit de nationale politiek.

• Sammy’s soep van enerzijds wortelen en anderzijds paprika
• Conners soep van romatomaten en bruingebakken balletjes
• Toms kippenroomsoep met Chinese groentjes
• Petra’s groene groentesoep
• Barts asparagus palmenti Flandrensis (Vlaamse aspergesoep)
• Vincents combi-ajuinsoep (gecombineerd met kippen- en 

runderbouillon).

‘Ik wilde iets speciaals doen voor de verkiezingen’, zegt 
Sanne. ‘De naamkeuze voor de soep van cd&v was het 
gemakkelijkst: de kleur oranje link ik enerzijds aan 
wortelen. En anderzijds aan paprika. Bij Conner Rousseau 
vond ik mijn inspiratie bij zijn uitspraken over de Roma. 
En Bart De Wever zegt het soms in het Latijn.’ Bij Tom  
Van Grieken en het Vlaams Belang bracht de Chinese 
inmenging Sanne op gedachten. De keuze voor Petra De 
Sutters groene soep was evident. ‘En bij Vincent Van 
Quickenborne kon ik niet naast de incidenten tijdens zijn 
verjaardagsfeest kijken en het al dan niet plassen tegen een 
politiecombi. Voor PVDA had ik geen inspiratie meer.  
Al had ik misschien een pittig soepje moeten maken.’

Een twintigtal Oost-Vlaamse N-VA-kandidaten tekende op 
zondag 26 mei present voor de Engie Stadsloop in Gent� 
Aangevuurd door een schare supporters zetten ze – net als 
tijdens de hele campagne – hun beste beentje voor�

‘Vivaldi maakt er 
nogal een soepje 
van’

Ook de 20 kilometer door Brussel kleurde geel, dankzij 
onze topploeg met kandidaten en leden van N-VA Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest en met de steun van Vlaams minister 
van Sport Ben Weyts� 

N-VA Antwerpen vaardigde een 
ploeg af naar het drankenboot-
festival, terwijl N-VA Kortrijk 
meedeed aan de Sinksenregatta 
… en die wedstrijd ook won�  
Een voorteken voor oktober 🙂�

Voor een Vlaanderen 
in vorm
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Het resultaat van de NVA voor de 
Europese parlementsverkiezingen bleef 
stabiel. Johan Van Overtveldt, Assita Kanko 
en Kris Van Dijck zullen in het Europese 
halfrond zetelen. De NVA blijft lid van de 
ECRfractie.

N-VA BEHOUDT EUROPESE 
ZETELS, TRADITIONELE FAMILIES 
VERLIEZEN GEWICHT

waren de drie families nog goed voor 
56 procent.

Veel gesolliciteerde N-VA
Dankzij het sterke werk van onze Europese 
Parlementsleden, het positieve imago van de 
partij én het mooie verkiezingsresultaat van 
9 juni kreeg de N-VA meerdere aanbiedin-
gen om toe te treden tot een parlements-
fractie. Elke optie had voor- en nadelen. 
Delegatiehoofd Johan Van Overtveldt legde de 
opties voor aan de partijraad. Die besliste om 
in de fractie van de Europese Conservatieven 
en Hervormers (ECR) te blijven. De 
partij raad oordeelde dat er gekozen moest 
worden voor de fractie waar de N-VA het 
meeste kan uithalen qua politieke slagkracht. 
De conservatieve ECR-fractie, die sterk 
groeide, biedt onder meer het voordeel dat 
de drie N-VA-parlementsleden de absolute 
politieke vrijheid behouden om eigen 
standpunten in te nemen op basis van het 
N-VA-programma en in die commissies te 
kunnen werken die ze verkiezen.  

De Europese lijst van de N-VA kreeg het 
vertrouwen van 995.868 kiezers en 
strandde dus op een zucht van een miljoen 
kiezers. In absolute getallen betekende dat 
zelfs een vooruitgang van 41.820 stemmen 
tegenover de 954.048 stemmen van 2019. 
Maar gezien de uitbreiding van het 
kiezerskorps – onder meer met zestien- en 
zeventienjaren – betekende dat procentueel 
een lichte achteruitgang van 22,44 naar 
22,09 procent.

In elke provincie boven de twintig procent
In West- en Oost-Vlaanderen boekte onze 
Europese kandidatenlijst wél procentuele 
vooruitgang, respectievelijk 0,9 en  
1,1 procent. Dat stuwde het Europese 
resultaat in die twee provincies boven de 
symbolische drempel van twintig procent. 
De N-VA is de enige Vlaamse partij die met 
élke kandidatenlijst in élke Vlaamse 
provincie boven de twintig procent eindigt.

Met dat puike resultaat behielden de 
Europese kandidaten de drie zetels voor de 
N-VA. Johan Van Overtveldt, Assita Kanko 
en Kris Van Dijck zullen dus tussen Brussel 
en Straatsburg pendelen om onze Vlaamse 
stem in Europa te laten horen. Met een  
mooi persoonlijk resultaat als lijstduwer 
(82.439 stemmen) droeg afscheidnemend 
Europees Parlementslid en gewezen  
Vlaams minister-president Geert Bourgeois 
daartoe bij.

De nieuwe Europese zetelverdeling na de 
Brexit kende één extra zetel toe aan de 
Nederlandstalige kieskring. Die ging  
naar de extreem-linkse PVDA. Verder 
verschoof er één zetel van Open Vld  
naar Vooruit. 

Traditionele families verliezen gewicht 
Sinds jaar en dag maken drie traditionele 
partijfamilies het mooie weer in het 
Europees Parlement: de christendemocrati-
sche en conservatieve Europese Volkspartij 
(EVP), de Progressieve Alliantie van 
Socialisten en Democraten (S&D) en het 
liberale Renew Europe. Dezelfde trend die 
zich in Vlaanderen ontwikkelt, stellen we 
ook vast op Europees niveau: het totaal van 
de stemmen voor de drie traditionele 
families in het Europees Parlement neemt 
verkiezing na verkiezing af. In 2004 waren 
de drie blokken nog goed voor 77 procent. 
Ze kalfden vervolgens af naar 72 procent in 
2009, 62,7 procent in 2014 en 59 procent in 
2019. Bij de Europese verkiezingen in juni 

EUROPA

A A N  H E T  W E R K
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Zuhal Demir

‘SPERPERIODE VOOR  
SOLDEN IS ZINLOOS’

Het aanbrengen van isolatie tegen 
gevels, het plaatsen van laadpalen en 
het beperkt overwelven van grachten 
voor inritten: het zijn stedenbouw
kundige ingrepen waarvoor binnenkort 
onder bepaalde voorwaarden geen 
vergunning meer nodig 
is. De desbetreffende 
aanpassing van het 
Vrijstellingbesluit komt 
er op aansturen van 
aftredend Vlaams 
minister Zuhal Demir. 

Niet alleen bedrijven maar ook 
stedelijke administraties en burgers 
zijn het erover eens dat vergunningen 
in Vlaanderen nog altijd eenvoudiger 
kunnen. Bovenop haar eerdere 
vereenvoudigingsplan voor omgevings-
procedures zorgde minister Demir er 
daarom voor dat een reeks steden-
bouwkundige handelingen niet langer 
aan vergunningsplicht onderhevig is. 

Minder gedoe
‘De aanpassingen zorgen voor een 
vereenvoudiging en vermindering  
van de administratieve lasten’, zegt 
Zuhal. ‘Bovendien geven de 
vereenvoudi gingen rond isolatie en 
laadpalen een extra impuls voor 
renovatie en vergroening.’

KLEINE STEDEN-
BOUWKUNDIGE 
INGREPEN  
KUNNEN ZONDER 
VERGUNNING

Een jonge vrouw die in Brussel verkracht 
wordt, kan in het Zorg centrum na 
Seksueel Geweld niet terecht in het 
Nederlands. Nochtans werd vorig jaar 
een Nederlandstalig Zorgcentrum beloofd 
voor HalleVilvoorde en Brussel.  

Een Zorgcentrum na Seksueel Geweld 
helpt slachtoffers van seksueel geweld en 
stelt het slachtoffer centraal. Onmiddel-
lijk na het delict geven de medewerkers 
medische en psychische zorg, ze helpen 
bij het indienen van een klacht en  
doen het forensisch onderzoek om 

DNA-materiaal van de dader te verzamelen.

Oeps, vergeten 
Nederlandstalige slachtoffers uit Brussel 
en Halle-Vilvoorde staan vandaag in de 
kou omdat de staatssecretaris in 2022 de 
financiering vergat om het UZ Jette op te 
waarderen tot een Zorgcentrum na 
Seksueel Geweld. ‘Nederlandstalige 
slachtoffers van verkrachting blijven 
daardoor aangewezen op Franstalige 
hulp of moeten uitwijken naar het 
Leuvense’, zegt Kamerlid Kristien Van 
Vaerenbergh.

VLAAMS

NEDERLANDSTALIGE 
SLACHTOFFERS IN BRUSSEL 
STAAN IN DE KOU Kristien Van Vaerenbergh

Katrien Houtmeyers

Katrien Houtmeyers pleitte als Kamerlid 
al vaker voor de afschaffing van de 
sperperiode voor de solden. ‘Vandaag is 
die sperperiode zinlozer dan ooit’, zegt 
ze op basis van cijfermateriaal.

De zomersolden gingen net van start, wat 
betekent dat de sperperiode achter de rug 
is. Dat is de maand voorafgaand aan de 
winter- en zomersolden waarin verkopers 
van kleding, schoenen en lederwaren geen 
kortingen mogen aanbieden. 

‘De sperperiode heeft geen enkel nut, 
want ze wordt systematisch omzeild met 
fluistersolden en koppelverkopen. De 
uitzondering is de regel geworden’, stelt 
Katrien vast. ‘De sperperiode veroorzaakt 
ook veel onzekerheid bij handelaars: leven 

ze de wet nu wel of niet na? Ze onder-
vinden bovendien oneerlijke concurrentie 
van buitenlandse online verkopers zoals 
Zalando en Bol. België is het enige 
Europese land met zo’n regelgeving.’
 
Controles
Uit cijfermateriaal dat Katrien recent 
ontving van voormalig minister van 
Economie Dermagne (PS) leidt ze af dat 
de sperperiode zinloos is. ‘De vorige 
regering hield vast aan de sperperiode, 
maar maakte geen prioriteit van de 
naleving ervan. In december 2023 
werden amper 36 controles uitgevoerd, 
in juni 2023 zelfs maar 25. Nochtans ging 
het in bijna één op de twee onderzoeken 
om een overtreding. Dan schaf je de 
sperperiode beter af.’

FEDERAAL

FEDERAAL
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V E R R E K I J K E R

WITTE ROOK UIT NEDERLAND
Hoe ziet de Nederlandse regering eruit?
Begin juni kwam vanuit Nederland het 
bericht dat de vier onderhandelende 
partijen het eens waren over de verdeling 
van de ministerposten in de nieuwe 
regering. Daarmee is het nieuwe ‘kabinet’ 
een feit. Topambtenaar Dick Schoof is 
kandidaat-premier. Hij zou geen lid zijn 
van een politieke partij maar wil premier 
worden namens de vier partijen die hun lot 
aan elkaar verbonden hebben: de PVV  
van Geert Wilders, de VVD onder leiding 
van Dilan Yeşilgöz-Zegerius, het NSC van 
Pieter Omtzigt en de BBB van Caroline  
van der Plas. De aankondiging was het 
resultaat van meer dan zes maanden 
onderhandelen sinds de stembusslag van 
22 november 2023.

Wat staat er in het hoofdlijnenakkoord?
De verdeling van de ministerposten was  
de laatste horde in de regeringsformatie. 
Midden mei kondigden de onderhandelaars 

al een ‘hoofdlijnenakkoord’ af, dat in grote 
lijnen de prioriteiten van de komende 
regering uiteenzet, met de speerpunten van 
de verschillende partijen. De toekomstige 
regering heeft de ambitie het ‘strengste 
toelatingsregime voor asiel’ ooit in te 
voeren, een lastenverlichting te realiseren 
en criminaliteit en terreur stevig aan te 
pakken. Verder voorziet het akkoord een 
grote impuls voor de woningbouw en 
infrastructuur, alsook voor de landbouw 
en visserij. De term ‘hoofdlijnenakkoord’ 
geeft aan dat de partijen het wel eens zijn 
over de grote principes, maar het valt af te 
wachten hoe die in concreet beleid gegoten 
zullen worden. Aangezien de duivel vaak 
in de details schuilt, ligt er voor de 
Nederlandse regering nog werk op de 
plank.

Zorgt de regering voor stabiliteit  
na 14 jaar Rutte?
Sinds 2010 was de leiding van Nederland in 

handen van minister-president Mark Rutte 
van de VVD. Het is afwachten hoe stabiel 
de komende Nederlandse regering zal zijn, 
zeker in het licht van de Nederlandse 
traditie van snel opkomende en  
verdwijnende partijen. Een van de 
regeringspartijen, NSC of Nieuw Sociaal 
Contract, werd zelfs pas drie maanden voor 
de verkiezingen opgericht. De eerste 
‘populariteitspoll’ werd alvast relatief goed 
doorstaan: bij de verkiezingen voor het 
Europees Parlement haalden de regerings-
partijen meer dan een derde van de 
Nederlandse zetels binnen. Dat laat de 
partijen toe om gewicht in de Europese 
schaal te leggen. Veel thema’s uit het 
hoofdlijnenakkoord hebben immers  
een Europese dimensie, zoals asiel en 
migratie en internationale veiligheid.  
Ook voor Vlaanderen is een stabiele 
Nederlandse regering nuttig om gezamen-
lijke uitdagingen in goede verstandhouding  
aan te pakken. 
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1993

1970

2003

2012

2024

Student
Bart kiest eerst voor rechtenstudies, maar de roep 

naar de geschiedenisleer is uiteindelijk te sterk.  
In zijn studentenjaren leert hij de mensen kennen  
die nu nog altijd de fundamenten van onze partij 

vormen, voor en achter de schermen. Van een 
ascetische levensstijl was er toen nog geen sprake.

Voorzitter
De nog tamelijk onbekende Bart De Wever is in 2003 
lijsttrekker voor de Kamer, maar de partij haalt met 
Geert Bourgeois slechts één verkozene. Het politieke 
avontuur dreigt te verzanden, maar dan is er het kartel 
met cd&v. Bart De Wever wordt voorzitter van de partij.

Slimste mens
Het grote publiek leert Bart De Wever kennen door 

zijn deelname aan De Slimste Mens, waarin hij 
Vlaanderen verrast door niet alleen heel veel te 

weten – tot en met het herkennen van dierendrollen 
– maar vooral met zijn vaak scherpe humor. 

Burgemeester
Er zijn al een paar verkiezingsoverwinningen aan 
voorafgegaan, maar voor Bart zelf is de belangrijkste 
die bij de gemeenteraadsverkiezingen van 2012. Hij 
realiseert zijn grote droom en wordt burgemeester 
van Antwerpen. Dat blijft hij ook na 2018. 

Formateur
Ondertussen, meer dan 21 jaar nadat Bart De Wever zelfs 
niet verkozen geraakte en niemand een stuiver gaf om het 

voortbestaan van de N-VA, is onze partij nog steeds de 
grootste van het land. Bart De Wever staat in de startblokken 

om een federale regering te vormen. Het kan verkeren.

De weg van 

Bart  
De Wever

Vlaams-nationalist
Bart De Wever wordt op 21 december 1970 geboren 
als jongste van drie. Vader De Wever is spoorweg-
arbeider en vooral een volbloed Vlaams-nationalist. 
Grote broer Bruno zal zich later toeleggen op kritisch 
onderzoek over het Vlaams-nationalisme. De jonge 
Bart is vooral gefascineerd door het oude Rome. 

2009
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Professor doctor Bram Wauters is hoofddocent in 
het departement Politieke Wetenschappen aan de 
UGent. Hij doet onderzoek naar onder andere 
politieke vertegenwoordiging en het partijlandschap. 
Recent publiceerde hij een onderzoek naar de 
evolutie van het ledenaantal van politieke partijen.

Prof. dr. Bram Wauters

'VEEL KIEZERS ZULLEN 
DE GEWOONTE OM TE 
GAAN STEMMEN NIET 
ZOMAAR OPGEVEN'

Hoe minder leden, hoe moeilijker de 
zoektocht naar politiek personeel?  
Kijk naar de PVV in Nederland.
‘De PVV is een extreem voorbeeld. Die 
partij heeft maar één lid: Geert Wilders 
zelf. En we zien dat dat nu problemen 
oplevert om geschikte ministers te 
vinden, en eerder ook al kandidaten 
voor gemeenteraadsverkiezingen. 
Hoewel ze nu de grootste partij in 
Nederland is, nam de PVV in 2022 
maar in dertig gemeenten deel aan de 
lokale verkiezingen. Dat is heel weinig.’
 
‘De meeste partijen, ook die in België, 
blijven zweren bij het model van de 
ledenpartij, al zijn ze allemaal wel op 
zoek naar manieren om niet-leden meer 
bij de partij te betrekken. Het meest 
zichtbaar is dat bij Vooruit. Die wilde 
een beweging zijn, al hebben we daar de 
laatste tijd niet veel meer van vernomen.’

Zou het kunnen dat partijen minder  
inspanningen leveren om leden te werven 

e aloude CVP telde ooit 140.000 leden, 
zelfs in electoraal minder gunstige tijden. 
Geen enkele partij haalt nu nog 50.000 
leden. Hoe verklaart u die neerwaartse 
trend, die niet altijd in relatie staat tot 
verkiezingsuitslagen?
‘Daar zijn verschillende verklaringen 
voor. Kiezers identificeren zich minder 
dan vroeger met één partij. Ze switchen 
ook qua stemgedrag gemakkelijker van 
de ene partij naar de andere partij. 
Daarnaast speelden vroeger ook andere 
dan inhoudelijke motieven mee om 
partijlid te worden. Ik denk dan aan het 
dienstbetoon of aan de vele sociale 
activiteiten die partijen toen nog 
organiseerden. Men werd dus lid om 
een job te bekomen of om deel te nemen 
aan evenementen van de partij. Dat is 
nu allemaal grotendeels weg gevallen.’

Staat de verbrokkeling van de zuilen en 
hun invloed op politieke partijen in relatie 
met die neerwaartse trend?
‘Dat speelt zeker mee. Vroeger was er 

een soort vanzelfsprekendheid: wie lid 
was van de christelijke vakbond en 
actief was in het katholieke verenigings-
leven, kreeg eerder vroeg dan laat de 
vraag om lid te worden van de partij, 
vaak van mensen die niet alleen in de 
partij, maar ook in het bijhorende 
verenigingsleven actief waren. Dat is 
met de ontzuiling helemaal verdwenen.’ 

Hoe verklaart u het feit dat de VU meer 
leden had dan de NVA, maar toch nooit 
de verkiezingscijfers haalde van die 
laatste?
‘Er waren toen relatief gezien meer 
partijleden in de bevolking. Er was een 
harde kern die erg trouw was aan de 
partij. Nu zijn er veel burgers die voor 
de N-VA stemmen, maar niet de 
behoefte voelen om lid te worden van 
de partij. De band is losser en voor-
waardelijker dan vroeger. In tijden van 
sociale media heb je ook niet per se  
veel leden nodig om verkiezingen te 
winnen.’

In deze rubriek laten we een extern expert aan het 
woord. Hij of zij is niet partijpolitiek gebonden en 
verwoordt niet noodzakelijk het standpunt van de N-VA.
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‘De voelsprieten voor wat er 
leeft in de samenleving zijn 
vervangen door opiniepeilingen 
en big data’

door de gulle partijdotaties? 
‘Dat speelt wellicht minder dan gedacht. 
Er zijn andere kapers op de kust die 
maken dat partijleden minder relevant 
zijn voor partijen. Zo hoeven leden de 
partijboodschap niet noodzakelijk nog 
te vertalen naar de achterban, want 
partijen communiceren die boodschap 
nu rechtstreeks via sociale media.  
De voelsprieten voor wat er leeft in 
samenleving zijn vervangen door 
opiniepeilingen en big data. Toch zien 
we dat de meeste partijen nog graag veel 
leden hebben, al was het maar om de 
kandidatenlijsten bij verkiezingen op  
te vullen.’ 

U verklaarde dat mensen best voorkeur
stemmen uitbrengen op kandidaten lager 
op de lijst, zodat men meer impact kan 
hebben op de samenstelling van par
lementen of gemeenteraden. Moet dan 
ook het systeem van ‘de pot’ niet op de 
schop, zoals bij lokale verkiezingen? 
‘Als men de kiezer maximaal inspraak 

wil geven, dan is dat inderdaad een 
optie. Anderzijds vinden partijen het 
systeem met overdracht van lijst-
stemmen ook wel interessant om 
dossiervreters die wat minder media-
geniek zijn maar wel nuttig parlemen-
tair werk verrichten, aan boord te 
houden.’  

Hoe ziet u de afschaffing van de 
opkomst plicht? Verwacht u in oktober  
al een sterke daling?
‘De opkomst zal zeker lager liggen dan 
voorheen, maar minder laag dan 
sommigen vrezen. Veel kiezers zijn het 
gewoon om te gaan stemmen en zullen 
die gewoonte niet zomaar opgeven. 
Ondanks de afschaffing van de opkomst-
plicht zullen velen zich nog moreel 
verplicht voelen om te gaan stemmen. In 
Nederland heeft men de opkomstplicht 
in 1970 afgeschaft en we zien dat daar de 
opkomstcijfers niet dramatisch daalden 
na de afschaffing, maar heel geleidelijk 
bij de verkiezingen erna.’ 

Zal die afschaffing volgens u een invloed 
hebben op de campagnes van partijen? 
‘Ik hoop daar binnenkort meer over te 
vertellen. We zijn bezig met een grote 
bevraging bij lokale partijvoorzitters. 
Die organiseren we elke zes jaar in de 
aanloop naar de lokale verkiezingen. 
Mijn voorlopige indruk is dat partijen 
het vaak houden bij initiatieven die ze 
vroeger ook al namen.’  

Bij haar start in 2019 had 
de Vlaamse Regering een 
ambitieus doel: 20.000 
hectare extra natuur onder 
effectief natuurbeheer 
brengen. En dat is gelukt! 
Minister Zuhal Demir 
bereikte die doelstelling 
begin juni met de uitbreiding 
van de Uitkerkse Polder in 
Blankenberge. 

Sinds Vlaanderen bevoegd 
werd voor dierenwelzijn 
werden er al meer dan 4.600 
inbeslagnames uitgevoerd 
en meer dan 60.000 dieren 
in bescherming genomen. 
‘Je kan geen doortastend 
dierenbeleid hebben zonder 
een kordate handhaving’, 
aldus minister Ben Weyts.

Professor arbeidseconomie 
Stijn Baert stemde op 9 juni 
voor Matthias Diependaele. 
‘Als minister van Begroting 
heeft hij erover gewaakt 
dat de volgende generaties 
niet met extra schulden 
opgezadeld worden’, zei hij 
daarover in Humo.

Om iets te doen aan het 
artsentekort in de Duitstalige 
Gemeenschap gaat 
Vlaanderen samen met die 
Gemeenschap een Duitstalig 
ingangsexamen organiseren 
voor kandidaat-(tand)artsen 
Dat kwamen Jan Jambon en 
Ben Weyts overeen met hun 
Duitstalige tegenhangers.

Geflitst

😷

👍

🐕

🌳

B U I T E N W A C H T
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V oor hij de overstap maakte naar de 
politiek, was Kris actief als onderzoeker 
aan het KU Leuven Instituut voor de 
Overheid, waar hij zich vooral bezig-
hield met binnenlands bestuur. 

Voordien werkte hij ook als consultant 
bij een aantal intercommunales. 
Daarmee had hij het ideale profiel om 
achter de schermen mee te werken aan 
de hervormingen die toenmalig 
minister Bourgeois wou doorvoeren om 
het lokale bestuur in Vlaanderen te 
vereenvoudigen en efficiënter te maken. 

Persoonlijk hoogtepunt
Die hervormingen mondden uiteinde-
lijk uit in het decreet Lokaal Bestuur, 
dat op 21 december 2017 in het Vlaams 
Parlement gestemd werd. Voor Kris een 
persoonlijk hoogtepunt van zijn tijd bij 
de N-VA. ‘Het decreet regelde onder 
meer de organieke integratie tussen 
gemeente en OCMW. Het was niet het 
meest mediagenieke dossier, maar het 
was wel belangrijk om de efficiëntie en 

effectiviteit van het lokale beleid te 
vergroten. Politiek en juridisch was het 
een erg complexe hervorming, 
waarvoor Geert Bourgeois de funda-
menten gelegd had en die we konden 
realiseren met Liesbeth Homans.’

In 2020 verliet Kris de politieke 
kabinetten om algemeen directeur te 
worden van de VVSG. De VVSG 
verdedigt de belangen van de lokale 
besturen ten aanzien van het Vlaamse, 
federale en Europese niveau en geeft 
ondersteuning via advies, vormingen  
en studiedagen. ‘In mijn functie heb ik 
de algemene leiding van de organisatie, 
waar vandaag ongeveer 230 mensen  
aan de slag zijn. Ik moet ervoor  
zorgen dat organisatorisch alles in  
orde is, dat de besluitvorming van onze 
raad van bestuur vlot verloopt en dat  
de contacten met kabinetten,  
administraties en middenveld-
organisaties optimaal zijn.’

Het is ondertussen al een eeuwigheid geleden:  
in 2009 telde de Vlaamse Regering twee  
NVAministers, Philippe Muyters en Geert Bourgeois.  
Die laatste was bevoegd voor Binnenlands Bestuur 
en begon aan een reeks hervormingen. Hij kreeg 
daarbij de hulp van Kris Snijkers. Nadien verhuisde 
Kris, onder meer als kabinetschef, naar het kabinet 
van toenmalig minister Liesbeth Homans, die de 
hervormingen op binnenlands bestuur verderzette. 
Sinds 2020 is Kris Snijkers algemeen directeur van 
de Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 
(VVSG). 

‘LOKALE BESTUREN SPELEN 
IN ONZE MAATSCHAPPIJ 
EEN CRUCIALE, 
STABILISERENDE ROL’

VOORMALIG KABINETSCHEF KRIS SNIJKERS 
IS ALGEMEEN DIRECTEUR VAN DE VVSG
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 1. 
Als kabinetschef van onder 
anderen Liesbeth Homans leidde 
Kris het decreet Lokaal Bestuur 
in goede banen�

 2. 
Ook de VVSG fietst elk jaar mee 
met de 1000 km voor Kom op 
tegen Kanker� Kris springt dan 
zelf graag op de fiets� 

 3. 
Kabinetschefs werken doorgaans 
achter de schermen� Al treden ze 
soms eens op de voorgrond in 
beperkte kringen�

 4. 
Kris Snijkers komt als algemeen 
directeur van VVSG vaker in de 
media�

1 2

3 4

Lokaal bestuur is cruciaal
Het lokale bestuursniveau is voor de 
N-VA cruciaal: het is het beleid dat het 
dichtst bij de burger staat. Kris beaamt: 
‘Lokale besturen spelen in onze 
maatschappij een cruciale, stabiliserende 
rol. Kijk naar de voorbije crisissen: tijdens 
de coronapandemie hebben lokale 
besturen snel en efficiënt vaccinatiecentra 
opgericht. Na de Russische inval in 
Oekraïne waren het vooral de lokale 
besturen die voor opvang zorgden. Er 
zijn tal van wereldwijde uitdagingen, 
waarvan de impact het eerst en het hardst 
lokaal gevoeld wordt. Het is belangrijk 
dat de lokale besturen die mee kunnen 
opvangen.’

Om een vlotte werking van die lokale 
besturen te garanderen, zijn er voldoende 
financiële middelen nodig. Volgens Kris 
ligt daar de belangrijkste uitdaging: ‘Onze 
lokale besturen zijn momenteel financieel 
gezond, maar de druk neemt erg toe. Kijk 

maar naar de pensioenfactuur: die 
bedroeg in 2023 al 1,8 miljard euro. Dat 
is meer dan de helft van het gemeente-
fonds van 3 miljard euro. En die factuur 
zal blijven oplopen. Ik vrees dat daardoor 
heel wat lokale investeringen in het 
gedrang zullen komen.’

Juiste moment, juiste persoon,  
juiste boodschap
Om die uitdagingen het hoofd te 
bieden, is het belangrijk dat de lokale 
besturen met een verenigde stem 
spreken. Daarbij speelt de VVSG een 
cruciale rol. Voor Kris is zijn ervaring in 
de politieke arena daarbij een voordeel: 
‘Als je jarenlang op kabinetten gewerkt 
hebt, heeft de Vlaamse besluitvorming 
niet veel geheimen meer. Je leert hoe je 
op het juiste moment met de juiste 
boodschap bij de juiste persoon kan 
komen. En je kan beter inschatten welke 
zaken kans maken om gerealiseerd te 
worden, op korte of op lange termijn.’

Vandaag werkt Kris vanuit een politiek 
neutrale rol. ‘Als kabinetschef zit je in 
een politieke functie. Je verdedigt het 
bestuursakkoord en het beleid van je 
minister. Als algemeen directeur van 
de VVSG kom ik natuurlijk ook in 
contact met politici, in onze raad van 
bestuur. Dan is het kwestie om over de 
partij grenzen heen de gezamenlijke 
belangen van de lokale besturen te 
verdedigen.’

Uitkijken naar 13 oktober
Ook voor de VVSG is het uitkijken 
naar de gemeenteraadsverkiezingen 
van 13 oktober. En vooral naar de 
impact van de afschaffing van de 
opkomstplicht. ‘In Nederland werd  
die opkomstplicht al in de jaren 70 
afgeschaft. De opkomst bij lokale 
verkiezingen is daar geslonken tot 
gemiddeld 50 procent. Het is dus 
afwachten wat de impact zal zijn in 
Vlaanderen.’  

H O E  I S  H E T  N O G  M E T …
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 FAMILIEDAG PLANCKENDAEL 
Aan leeuwen en leeuwinnen geen gebrek 
op zondag 2 juni in ZOO Planckendael in 
Mechelen. Een week voor de verkiezingen 
kwamen meer dan zesduizend N-VA-leden 
naar het dierenpark om nog een laatste 
campagnespurt in te zetten richting de 
eindmeet op 9 juni. Militanten van over 
heel Vlaanderen bewezen zo nogmaals 
wat voor een enorme, hechte familie de 
N-VA is. 

Bart De Wever waarschuwde in zijn 
toespraak voor de uitdagingen waar het 
land voor staat: een staatsschuld van meer 
dan 600 miljard euro, een oplopende 
vergrijzingskost, de klimaattransitie en de 
urgente heropbouw van het 
defensieapparaat. Tot slot riep hij de 
aanwezigen op om alles eruit te persen tot 
de finish: ‘Zoek alle twijfelende kiezers in 
uw omgeving en overtuig ze. Want de inzet 
van deze verkiezingen is niets minder dan 
hun welvaart.’ En zo geschiedde …

1  AD ASTRA PER ASPERA 
‘Ad astra per aspera. Langs de moeilijkste 
weg naar de sterren.’ Met die woorden 
stak partijvoorzitter Bart De Wever van wal 
in zijn toespraak op verkiezingsavond. 
Nergens werd zondagavond 9 juni zo luid 
gejuicht als in het Nhow Hotel Bloom in 
Brussel. En terecht. 

‘De peilingen waren slecht, de commenta-
ren in de pers waren vernietigend, onze 
doodsbrief was geschreven. Maar jullie 
gaven het nooit op. Jullie, onze militanten, 
zijn de rots waar onze partij op rust.  
Onze partij, de Nieuw-Vlaamse Alliantie,  
de leidende volkspartij van Vlaanderen.’ 

Herbekijk de toespraak en geniet na  
van de sfeer op onze website:  
www.n-va.be/nieuws/ 
ad-astra-per-aspera- 
langs-de-moeilijkste- 
weg-naar-de-sterren 
 

2  PAPIER HIER! 
Naast de vele advertenties en video’s  
op haar eigen sociale-mediakanalen, 
lanceerde de partij tijdens de verkiezings-
campagne een waar publiciteitsoffensief 
met meer dan 250 advertenties in 
tientallen kranten en tijdschriften, en met 
miljoenen impressies voor online 
advertenties op de krantenwebsites.

Traditiegetrouw doen verkiezings-
campagnes ook de Vlaamse drukpersen 
rollen. Het partijsecretariaat bestelde voor 
de kandidaten liefst 110.000 affiches,  
met afmetingen variërend van 60 op 
40 centimeter tot twee vierkante meter.  
Er werden meer dan 17.000 kanaalplaten, 
7.600 V-borden en 1.330 spandoeken 
bedrukt. En met bijna 1,4 miljoen 
handkaarten waren onze kandidaten 
aanwezig op élke markt in Vlaanderen. 

Als een van de enige Vlaamse politieke 
partijen koos de N-VA er bovendien  

3

2

1

V A N  D E  P A R T I J
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voor om in alle Vlaamse provincies en  
in Brussel een informatieve verkiezings-
folder van acht bladzijden te bedelen: 
goed voor een oplage van 4.055.400 
exemplaren.

 
 

 STUDIO VLAANDEREN IS THUIS IN … 
… Turnhout, Roeselare, Genk, Oostende, 
Kortrijk, Hasselt, Sint-Niklaas, Mechelen, 
Aalst, Leuven, Brugge, Gent en Antwerpen. 
Want in de aanloop naar de lokale 
verkiezingen in oktober strijkt gastheer 
Joost Houtman neer in de dertien Vlaamse 
centrumsteden – van klein naar groot 
– voor een podcastbabbel met de lokale 
burgemeester of kandidaat-burgemeester 
van de N-VA.

Starten doen we in Turnhout, waar huidig 

4

burgemeester Paul Van Miert in oktober de 
geel-zwarte kleuren zal verdedigen. 
Vervolgens belanden we in Roeselare, 
waar gemeenteraadslid Dieter Carron  
mikt op een verkiezingsoverwinning.  
Beide afleveringen zijn beschikbaar op  
www.studiovlaanderen.be en via uw 
favoriete podcastspeler. Abonneer u op 
Studio Vlaanderen om geen enkele 
uitzending te missen.

 

 WAT NU? 
De kiezer schudde de kaarten zo dat er 
niet gek veel coalitiemogelijkheden zijn op 
Vlaams niveau. Wiskundig is sowieso of de 
N-VA of het Vlaams Belang nodig voor een 
meerderheid. Samen hebben die twee 
partijen géén meerderheid. 

5

Na een informatieronde van Bart De Wever 
kreeg hij met zijn startnota de N-VA,  
Vooruit en cd&v rond de tafel voor 
formatie gesprekken onder leiding van 
formateur Matthias Diependaele. 

Federaal was de informatieronde onder 
leiding van Bart De Wever nog aan de 
gang bij het ter perse gaan van dit 
nummer.

3
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Theo Francken
Lijsttrekker

Kamer Vlaams-Brabant
Bart De Wever

Kandidaat-premier

Jan Jambon
Lijsttrekker

Vlaams Parlement Antwerpen

Zuhal Demir
Lijsttrekker

Vlaams Parlement Limburg

Uw keuze voor de N-VA is een 
keuze voor Vlaamse welvaart

Onze Vlaamse welvaart wordt bedreigd door het 
federale beleid. We moeten een nieuwe paars-
groene regering-De Croo onmogelijk maken. En 
daarvoor is de N-VA nodig.  
 
Een stem voor de N-VA is een stem voor een 
beleid dat de Vlamingen verdienen: een 
gezonde begroting, meer loon naar werken, meer 
mensen aan de slag, een rechtvaardig sociaal 
beleid en de durf om te innoveren. 

www.n-va.be/verkiezingen

Beste burger,

Dit land staat voor grote uitdagingen. De Belgische staats- 
schuld groeit met 1.170 euro per seconde en gaat dit jaar 
de 600 miljard voorbij. Jaarlijks gooien we meer dan 10 miljard 
euro weg aan de afbetaling van rente op die schuld. Dat is 
het budget van Defensie, Justitie en Politie samen. Geld dat 
we niet kunnen investeren in onze zorg, ons onderwijs en onze 
veiligheid.

Wie werkt, betaalt nergens in Europa meer belastingen dan 
hier. Het migratiebeleid loopt spaak. En zelfs onze energie- 
bevoorrading is niet langer verzekerd. De federale regering-
De Croo laat een puinhoop achter.

Het is zondag aan u als Vlaming om met uw stem orde 
op zaken te stellen. Voor een gezonde begroting. Voor meer 
loon naar werken. Voor een rechtvaardig sociaal beleid. Voor 
een gecontroleerd migratiebeleid. Voor duurzame en betaalbare 
energie. En voor meer Vlaams zelfbestuur.

Ik hoop op uw steun om een regering met die prioriteiten te 
kunnen leiden. Schenk mij uw vertrouwen door op 9 juni,  
overal in Vlaanderen, te stemmen op de N-VA.

Voor Vlaamse welvaart.

Bart De Wever
Kandidaat-premier

www.n-va.be/verkiezingen

Bart De Wever
Kandidaat-premier

Zuhal Demir
Lijsttrekker 

Vlaams Parlement
Limburg

Maaike De Vreese
2de plaats Kamer
West-Vlaanderen

Cieltje Van Achter
Lijsttrekker 

Brussels Parlement
Anneleen Van Bossuyt

Lijsttrekker Kamer
Oost-Vlaanderen Assita Kanko

2de plaats Europa

www.n-va.be/verkiezingen

Vlaanderen staat sterk. We ondernemen, we innoveren, we werken hard aan onze Vlaamse welvaart. Toch krijgen we daar 
te weinig voor terug. Onze Vlaamse welvaart wordt bedreigd door het federale beleid. We moeten een nieuwe 
paars-groene regering-De Croo onmogelijk maken. 

En daarom is de N-VA nodig. Om onze begroting weer op orde te krijgen. Om werken meer te belonen. Om het sociale 
beleid rechtvaardiger te maken. En om hoopvolle innovatie, zoals rond kernenergie, te omarmen in plaats van af te stoten. 
Kortom, het is tijd voor een ommekeer.

Alleen de N-VA kan voor die ommekeer zorgen. Schenk ons uw vertrouwen, dan nemen wij onze verantwoordelijkheid 
op en krijgen de Vlamingen eindelijk waar ze recht op hebben. 

Stem N-VA. Voor Vlaanderen. Voor welvaart.

Uw keuze voor de N-VA is een keuze voor Vlaamse welvaart
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‘De reflex van het goede-huisvaderschap 
zit er bij veel N-VA-bestuurders wel in’

‘Nieuwe raadsleden halen best 
onze oude slogan Denken, 
durven, doen opnieuw boven’

Korneel Decorte, adviseur economie en financiën bij cel Lokaal Beleid

We zouden het in de nasleep van de 
verkiezingen van 9 juni bijna vergeten, 
maar op 13 oktober trekken we 
opnieuw naar de stembus, voor de 
lokale verkiezingen. Dat wil zeggen 
dat op 1 januari 2025 een hele resem 
oude én nieuwe NVAmandatarissen 
zijn plaats inneemt in de talloze 
gemeenteraden en schepencolleges. 
Voor inhoudelijke steun kunnen ze 
daarbij rekenen op de cel Lokaal 
Beleid van het partijsecretariaat. Als 
het gaat over de cijfers, kan u 
daarvoor terecht bij Korneel Decorte, 
adviseur economie, financiën en 
veiligheid.

‘Raadsleden met een 
gezonde kritische reflex 
moeten we koesteren’

De cel Lokaal Beleid ondersteunt  
op inhoudelijk vlak onze lokale 
mandatarissen, van raadsleden tot 
burgemeesters. Alle lokale beleids-
domeinen komen aan bod. De cel werkt 
zowel proactief als retroactief: ze  
werkt zelf voorstellen uit die lokale 
mandatarissen kunnen overnemen en 
organiseert vormingen ter inspiratie 
voor het lokale beleid. Maar de cel zoekt 
vooral antwoorden op de vele vragen 
van lokale afdelingen over het beleid in 
hun stad of gemeente. En die vragen 
gaan alle richtingen uit. 

‘Dé standaardvraag bestaat niet’, zegt 
Korneel Decorte. ‘Dat maakt de job zo 
leuk. Er is in Vlaanderen een grote 

verscheidenheid aan steden en 
gemeenten met elk hun specifieke uitda-
gingen. De rode draad, en dan vooral 
vanuit de oppositie, is dat een raadslid 
doorheeft dat er iets niet helemaal pluis 
is met een dossier dat op de gemeente-
raad komt, maar niet perfect weet hoe 
de vork in de steel zit. Soms zit er een 
reukje aan, soms is het wettelijk in orde 
maar kunnen we toch een kritische 
opmerking maken over de meerwaarde 
van zo’n dossier voor de bevolking.’

De tip van Korneel:  
denken, durven, doen!
‘We krijgen liever een vraag te veel  
dan een te weinig’, vindt Korneel. 
‘Raadsleden met een gezonde kritische 
reflex moeten we in onze partij 
koesteren, want zowel vanuit de 
meerderheid als de oppositie kunnen ze 
er mee voor zorgen dat onze burgers het 
beste beleid krijgen.’ 

Korneel geeft meteen een goede raad 
mee voor de (hopelijk) vele nieuwe 
N-VA-mandatarissen die begin 2025 de 
eed zullen afleggen: ‘Haal onze oude 
slogan Denken, durven, doen boven. 

Denk goed na over wat de problemen in 
je gemeente zijn. Durf je mond open te 
doen op de gemeenteraad. En tot slot: 
doe het, ga ervoor! Bevraag je burge-
meester en schepenen, luister naar de 
burgers, wees kritisch en werk vooral 
mee aan een betere gemeente.’ 

Wie al een tijdje meedraait in een lokaal 
bestuur, weet dat de jaarlijkse voorstel-
ling van het meerjarenplan een 
belangrijk ankerpunt is. Zo’n meer-
jarenplan geeft aan wat het bestuur wil 
doen en vooral: hoe het dat gaat betalen. 
Een cijferboek dat niet voor iedereen 
vlot leest, maar Korneel nuanceert: 
‘Concentreer je op de zaken die je wil 
weten. Zo’n meerjarenplanning omvat 
al snel honderden pagina’s. Focus je dus 
op die projecten die je opvolgt en spit 
die volledig uit.’

Geen beleid zonder financiering
Begrotingen en pagina’s vol tabellen en 
cijfers spreken niet echt tot de verbeel-
ding. Toch is de begroting de ruggen-
graat van elk beleid. ‘Menig schepen 
van Sport droomt ervan om een nieuwe 
sporthal te kunnen zetten. Maar dan 
moet de financiering daarvan wel 
voorzien zijn in het meerjarenplan. 
Want zonder financiering gebeurt er in 
een stad of gemeente niets. Zo’n 
meerjarenplanning vol cijfers moet je 
vertalen naar de projecten die er 
tegenover staan: de nieuwe sporthal, 
nieuwe fietspaden, noem maar op.’

A C H T E R  D E  S C H E R M E N
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V O O R  E E N  G O E D  B E G R I P

In een adem

In lopende zaken mag een 
regering enkel het dagelijkse 
bestuur verderzetten en al 
beslist beleid uitvoeren, tenzij 
in uitzonderlijke omstandig-
heden. Het parlement kan wel 
wetten stemmen.

Lopende zaken

Sinds de verkiezingen van 9 juni is 
zowel de Vlaamse als de federale 
regering ‘in lopende zaken’ tot er 
nieuwe regeringen zijn. Dat betekent 
dat ze enkel nog het dagelijkse 
bestuur, waarvoor geen belangrijke 
politieke besluitvorming nodig is, 
mogen verderzetten en al beslist 
beleid mogen uitvoeren. 

Op budgettair vlak werkt men met 
een systeem van voorlopige twaalfden. 
De regering in lopende zaken mag 
elke maand een twaalfde van de totale 
uitgaven van het vorige jaar uitgeven. 

Meer ingrijpend beleid mag enkel 
gevoerd worden in dringende gevallen 
die het gevolg zijn van uitzonderlijke 
omstandigheden, en als niets doen de 
belangen van het land zou schaden. 

Omdat er geen regering is met volheid 
van bevoegdheid, speelt het parlement 
vaak een meer prominente rol. Men 
kan nog steeds wetten aannemen als 
daarvoor een meerderheid gevonden 
wordt. De afschaffing van de 
verjaringstermijn voor seksueel 
misbruik van minderjarigen in 2019, 
op basis van een wetsvoorstel van 
voormalig N-VA-Kamerlid Valerie 
Van Peel, is daarvan een voorbeeld. 

Het is net in de cijfers dat het DNA van 
de N-VA het best tot zijn recht komt, 
vindt Korneel. ‘De reflex van het 
goede-huisvaderschap zit er bij veel van 
onze bestuurders toch wel in. Eerst  
gaan kijken naar de uitgaven, daarna 
pas naar het verhogen van de inkom-
sten. Door de energiecrisis en de 

daaropvolgende inflatie en indexeringen 
van de lonen voor het gemeente-
personeel werden veel besturen 
gedwongen om wat zuiniger te zijn. In 
tegenstelling tot mijn eigen woonplaats 
Gent grepen N-VA-besturen niet naar 
een stijging van de opcentiemen op de 
onroerende voorheffing als oplossing.’ 
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 Voor uw agenda 
• De Gordel, dat is al decennialang 
het sportieve evenement dat het 
groene en het Vlaamse karakter 
van de Rand in de kijker zet� Dit jaar 
vindt De Gordel plaats op zondag 
1 september� ‘En met veel plezier 
ontvangt Dilbeek als focusgemeente 
alle Gordelaars die willen genieten 
van onze Vlaamse Rand’, zegt 
Dilbeeks burgemeester Willy Segers� 
Meer informatie: www�degordel�be� 

• Op 8 september 2024, de tweede 
zondag van september, is het weer 
Open Monumentendag, het grootste 
culturele eendagsevenement 
van Vlaanderen� Meer dan 500 
monumenten zetten de deuren 
wagenwijd open� De gaststad is dit 
jaar Leuven, maar uiteraard kan 
u overal in Vlaanderen bijzondere 
plekken ontdekken� Meer informatie: 
www�openmonumentendag�be� 

 Elke naam telt 
Tijdens de Tweede Wereldoorlog 

werden 25�843 joden en Roma 
opgesloten in de Dossinkazerne 
in Mechelen en op transport 
gezet naar vernietigingskampen� 
Hun naam werd hen ontnomen, 
ze werden nummers� Met het 
publieksproject Elke naam telt 
geven we ieder van hen hun naam 
terug� 

Voor het project zoekt Kazerne 
Dossin 25�843 vrijwilligers die 
ieder één naam willen inlezen� De 
opnames zullen na afloop van  
het project weerklinken in het  
Memoriaal van Kazerne Dossin om 
de gedeporteerden te gedenken� 
Door het hardop lezen van 
de namen richten de inlezers 
25�843 keer een monument op 
voor iedereen die vermoord werd�

Wilt u ook een naam inlezen? 
Dat kan! Boek uw moment via 
de website van Kazerne Dossin 
en breng een bezoek aan de 
permanente tentoonstelling,  
die gratis is bij deelname  
aan Elke naam telt� Meer 
informatie en inschrijven:  
www�kazernedossin�eu/ 
elke-naam-telt

 
 

Oosterweel 
Oosterweel heeft een lange 

en moeilijke voorgeschiedenis en 
ook na de start van de werken 
was niet alles meteen rozengeur 
en maneschijn� Nochtans is de 
werf van de eeuw niet alleen een 
gigantisch infrastructuurproject: 
Oosterweel is ook een belang-
wekkend maatschappelijk project in 
functie van onze Vlaamse welvaart� 

In De nieuwe kathedraal staan 
Lantis-CEO Luc Hellemans en zijn 
directeur omgeving Bart Van Camp 
stil bij de manier waarop Oosterweel 
zal bijdragen tot een andere en 
groenere kijk op mobiliteit� Het 
boek kadert waarom Oosterweel 
past in een toekomstvisie waarin 
organisaties en individuen ‘beter 
voor mij’ en ‘beter voor de wereld’ 
hand in hand laten gaan� Het toont 
hoe dit project het voortouw neemt 
in burgerparticipatie� En het heeft 
vooral aandacht voor alle menselijke 
factoren die in alle discussies over 
het project te vaak vergeten worden�

5x gratis
Van uitgeverij Pelckmans mogen 
wij vijf lezers gelukkig maken met 
een exemplaar van De nieuwe 
kathedraal� De wedstrijdvraag luidt: 
‘Wie is schepen voor Mobiliteit in 
Antwerpen?’

 
Mu.ZEE

Mu�ZEE, het museum aan zee 
in Oostende, is de enige plek in de 
wereld die scherpstelt op moderne 
en hedendaagse kunst van eigen 
bodem� Het museum ontstond in 
2008 en is sinds 2018 een instel-
ling van de Vlaamse Gemeenschap 
en de stad Oostende� Kunstenaars 
als James Ensor, Léon Spilliaert 
en Constant Permeke zijn goed 
vertegenwoordigd� Daarnaast zijn 
er belangrijke deelcollecties van 
interbellumkunstenaars, ensembles 
van kunstenaars werkzaam na 
Wereldoorlog II en vanaf de jaren 
1980 en 1990� 

 
Mu�ZEE bevindt zich in de 
Romestraat 11 in Oostende� U kan 
het bezoeken van dinsdag tot en 
met zondag van 10 tot 17�30 uur� 
In juli en augustus is het museum 
op donderdagavond open tot 
20 uur� Meer informatie en tickets: 
www�muzee�be�

Stuur uw antwoord voor 22 juli  
naar LEO@n-va.be of Redactie  
LEO, Koningsstraat 47 bus 6,  

1000 Brussel. 
 Het juiste antwoord en de  

winnaars vindt u vanaf 25 juli terug  
op www.n-va.be/meerwaarde
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‘LEVE HET 
PAASRIJDEN, DE 
PAASEIEREN EN 
HET PAASWATER!’

verdedigen: de Domowina. De communisten 
bleken een pak toleranter dan de nazi’s ten 
opzichte van de Sorben. Ze kregen tweetalige 
straatborden en hun folklore werd volop aan-
gemoedigd. Kortom, een zekere vorm van 
Sorbisme werd geabsorbeerd.

De Sorb is de kolen waard
De Sorbische folklore mag er trouwens best zijn. 
Leve het paasrijden, de paaseieren en het paaswa-
ter! In de dorpen van de Lausitz worden al 
generatieslang op Goede Vrijdag paaseieren om ter 
kunstigst met gestileerde en geometrische 
symbolen versierd, om ze vervolgens op Pasen weg 
te geven. Die dag vinden ook feestelijke ruiterpro-
cessies plaats. Mannen in traditioneel zwart pak 
met buishoed gezeten op met linten en bloemen 
versierde knollen trekken zingend en biddend de 

Sorbendorpen door om de 
boeren een topoogst te 
bezorben. De ongehuwde 
jongedames beginnen die dag 
in traditionele klederdracht 
waarin ze zich in de nabijgele-
gen rivier met water bespren-
kelen. Belangrijk is het om 
daarbij niet te praten, anders 
verliest het water zijn kracht. 
Voor jonge jongens is het dan 
de uitdaging om de meisjes te 
laten schrikken, zodat ze een 
kreet zouden slaken. 

Schrikken deden de Sorben toen bleek dat ze 
bovenop rijke voorraden bruinkool woonden. 
Voor de bruinkoolwinning moesten in de 
DDR-tijd veel Sorbische dorpen wijken. Na de 
Wende – nee, niet de WendeN – in 1990 ging de 
bruinkoolwinning door. Ondanks massale 
protesten is nog deze eeuw het dorp Horno 
ontruimd en afgebroken. Ondanks alle kommer 
hebben de Sorben hun taal, het Sorbisch alias het 
Serbšćina, en hun gebruiken weten te beschermen. 
Maar het is pas sinds de Duitse eenmaking dat hun 
rechten echt goed geregeld zijn. Het Sorbisch is 
officieel erkend, zodat de Sorben hun belasting-
brief mogen invullen of een verkeersboete mogen 
aanvechten in hun moedertaal. En daar doet een 
mens het toch voor. Waarom de Sorben zo 
Sorbisch zijn? Joost mag het weten!

Blauw rood wit
Ik neem u mee naar een piepklein eiland in een 
Duitse oceaan, naar het land van de Sorben. Met 
z’n 60.000 zijn ze, het kleinste Slavische volk ter 
wereld. U kan ze spotten in een gebied van 60 bij 
40 kilometer in de regio Lausitz, in het uiterste 
oosten van Duitsland. Die 
Slavische aanwezigheid gaat 
terug tot de zesde eeuw toen een 
stam, de Sorben, vanuit het 
oosten het gebied veroverde. 
Sorben is afgeleid van het 
Slavische woordje Srbi, dat ook 
aan de basis ligt van het woord 
Serviërs. Ook de Sorbische vlag, 
horizontaal met van boven naar 
onder blauw, rood en wit, ademt 
een en al Slavisme uit. Dat zijn de 
pan-Slavische kleuren die voor 
het eerst gebruikt werden in de 
vlag van Rusland. Kroatië, Servië, Slovenië, 
Slovakije en Tsjechië visten vervolgens allemaal in 
dezelfde kleurenvijver. 

Halfweg de dertiende eeuw maakten de Sorben in 
dit gebied nog meer dan 90 procent van de 
bevolking uit. Sindsdien begon een stelselmatige 
verduitsing. De Sorben uit het zuidoosten van 
Brandenburg werden lang door de Duitsers wegge-
zet als wenden, naar de Romeinse verzamelnaam 
voor Slavische stammen, de Veneti. Die verwijzing 
naar wend gold lang niet als historische verwijzing, 
wel als belediging. Een wend zou een dommerik 
zijn. Ook bij de nazi’s lagen de Sorben niet goed. 
De nazi’s verboden de Sorbische taal, dansen en 
muziek. Maar al op 10 mei 1945, enkele dagen na 
het einde van de oorlog, stichtten de Sorben alweer 
een eigen organisatie om hun belangen te 

WAAROM DE 
SORBEN ZO 
SORBISCH ZIJN

C O L U M N  –  W A A R O M  E E N  V O L K  Z O  V O L K S  I S

Joost Houtman zoekt in deze column een antwoord op de vraag wat er zo 
typisch is aan een welbepaald Europees volk. En ja, Joost mag het weten.

Joost Houtman is auteur 
van Et alors? Waarom de 
Fransen zo Frans zijn, dat 
in februari 2022 
verscheen. Eerder schreef 
hij ook Bella Figura 
– Waarom de Italianen zo 
Italiaans zijn en De Rest 
Is Parking – Waarom de 
Antwerpenaren zo 
Antwerps zijn.
Joost presenteert ook de 
N-VA-podcast Studio 
Vlaanderen.
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Op het Schoonselhof liggen enkelen van 
Vlaanderens grootsten begraven, van 
Hendrik Conscience tot La Esterella. 
Minder bekend is het graf van Herman Van 
den Reeck. Die jonge Vlaamse activist werd 
op 11 juli 1920 doodgeschoten door een politieagent tijdens 
schermutselingen in Antwerpen. Van den Reeck kreeg daardoor de 
status van Vlaams martelaar, ondanks de verdeeldheid die er in de 
Vlaamse Beweging heerste.

Van den Reecks engagement binnen de Vlaamse Beweging werd 
gevoed door een felle afkeer van de heersende Franstalige 
bourgeoisie. Vooral die antiburgerlijke strekking leidde hem tot de 
rangen van de Clarté-groep, een internationale groepering van 
pacifistische intellectuelen. Ze noemden zich niet zo, maar in feite 
waren het communisten. Van den Reeck wordt daarom soms  
‘de eerste Vlaamse communist’ genoemd.

Toch was het vooral zijn flamingantisme  
dat hem de straat op dreef. Hij ontsnapte 
ternauwernood aan een uitsluiting van de 
VUB toen hij betrokken raakte bij relletjes 

rond de eis tot vernederlandsing van de Gentse universiteit.  
Op 11 juli 1920 trok hij naar zijn thuisstad Antwerpen voor de 
Guldensporenviering. Toenmalig liberaal burgemeester De Vos 
verbood alle manifestaties, en bij een tussenkomst van de politie 
kreeg Van den Reeck van dichtbij een kogel in de longen. 

Van den Reeck stierf een dag later, nadat hij eerst nog een 
gedwongen schuldverklaring aflegde die de schietende politieagent 
in kwestie ‘vrijpleitte’. Op zijn begrafenis tekenden alle geledingen 
van de Vlaamse Beweging present, van socialisten en katholieken 
tot figuren als Staf De Clercq. Een vrij uniek moment van 
eensgezindheid binnen de Vlaamse Beweging. 

Communist, 
flamingant, martelaar

HERMAN VAN DEN REECK


